
  آذربايجان شرقي: فرماندار شهرس��تان هريس از راه اندازي نيروگاه 
1000 مگاواتي سيكل تركيبي اين شهرستان در آينده نزديك خبر داد.  
صابر تقويمي در جمع مسئولان شهرستان هريس افزود: با پيگيري هاي 
مسئولان ذيربط موفق به گشايش اعتبار ارزي به ارزش 275 ميليون يورو 
براي راه اندازي قريب الوقوع نيروگاه 1000 مگاواتي سيكل تركيبي در اين 
شهرستان شديم كه اميدواريم عمليات احداث و راه اندازي آن در ماه هاي 
آينده آغاز ش��ود.  وي اولويت اصلي احداث پروژه نيروگاه 1000 مگاواتي 

سيكل تركيبي را ايجاد اشتغال پايدار در منطقه عنوان كرد.  
  آذربايجان غربي: رئيس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان 

آذربايجان  غربي از توليد 250 هزار تن شكر 
در استان خبر داد.  جعفرصادق اسكندري در 
جمع خبرنگاران با اشاره به توليد 250 هزار تن 
شكر در پنج كارخانه استان آذربايجان غربي 
افزود: ارزش ريالي ش��كر توليد ش��ده 830 
ميليارد توم��ان بوده و از رش��د 15 درصدي 
برخوردار شد.  وي با اشاره به اينكه امسال يك 

ميليون و 722 هزار تن چغندرقند در استان خريداري شد، ادامه داد: ارزش 
ريالي آنها 547 ميليارد تومان بوده است. 

  ايلام: مدير جهاد كش��اورزي دهلران از خريد 24 هزار و 500 تن ذرت 
دانه اي از كشاورزان اين شهرس��تان خبر داد.  تورج كرمي افزود: امسال در 
شهرستان دهلران 24 هزار و 500 تن ذرت دانه اي از كشاورزان اين شهرستان 
خريداري شد.  وي با پيش بيني برداشت 25 هزار تن از اين سطح زيركشت، 
ادامه داد: خريد اين محصول تضميني و با قيمت هر كيل��و 10 هزار 360 
ريال انجام مي شود.  كرمي با اشاره به 87 هكتار سطح زير كشت محصول 
آفتابگردان در اين شهرس��تان، تأكيد كرد: از اين سطح زير كشت 57 تن 

آفتابگردان با قيمت تضميني هر كيلو 24 هزار ريال برداشت شده است. 
  چهار مح�ال و بختياري: رئيس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
چهارمحال و بختياري با اشاره به برگزاري آزمايشي طرح بازيافت زباله در 
چهارماهه گذشته در مدرسه شهيد كياني شهركرد، گفت: اين طرح قرار 
است به زودي در ديگر مدارس و مساجد و محله هاي استان توسعه پيدا كند.  
سيد نعيم امامي افزود: اجراي اين طرح به منظور توسعه فرهنگ بازيافت زباله 

و توسعه صنعت بازيافت زباله انجام مي شود. 
  خراس�ان جنوبي: مديركل مديريت بحران خراسان جنوبي، ميزان 
خسارت هاي وارد سيل اخير را 5/4 ميليارد تومان اعلام كرد.  سيدابوالحسن 
ميرجليلي با اشاره به بارندگي هاي 72 ساعت گذش��ته در استان، گفت: 
بارندگي هاي اخير 80 درصد نس��بت به سال گذش��ته كاهش داشته كه 
اين حاكي از ادامه خشكس��الي در استان اس��ت.  وي ميزان بارندگي در 
برخي از شهرستان ها را بالاي 10 ميلي متر اعلام كرد و ادامه داد: در برخي 
از شهرس��تان ها از جمله سربيش��ه، نهبندان، زيركوه، درميان و قاينات 

خسارت  هايي بر اثر بارندگي هاي اخير وارد شده است.  
  خوزستان: كارشناس اداره ارزيابي كيفيت كالاهاي صادراتي و وارداتي 
اداره كل استاندارد خوزستان گفت: در 10 ماهه امس��ال تعداد 511 فقره 
گواهينامه انطباق كالا با استاندارد ملي ايران براي محموله هاي صادراتي 
واحدهاي بسته بندي خرما در سطح خوزستان صادر شده كه اين امر پس 
از بازرس��ي و نمونه برداري از محموله ها و حصول اطمينان از انطباق آنها با 
استانداردهاي ملي مربوطه صادر مي شود.  مريم دهناشي خاطرنشان كرد: 
حجم صادرات خرما در اين مدت 11 ميليون و 326 هزار و 460 كيلوگرم بوده 
كه به كشورهاي امارات، قزاقستان، قرقيزستان، مجارستان، نيوزلند، آفريقاي 
جنوبي، لبنان، روسيه، استراليا، تركيه، تاجيكستان، چك، لهستان، سنگاپور، 
روماني اواكراين، چين، تايلند، فيجي، دبي، ليتوان، اندونزي، سريلانكا، كانادا، 

بلغارستان، ايرلند و مولداوي صادر شده است. 

درحالي ك�ه صادرات 

ميترا شهبازي
   گزارش 2

س�الانه بي�ش از 12 
ميلي�ون دلار از انواع 
گل و گياه هاي زينتي براي  بي�ش از 3 هزار نفر در 
استان مركزي اشتغالزايي مي كند، اما با اين حال، 
دهكده توليد گل و گياه محلات با فراز و نشيب هاي 
بسياري روبه روست كه فرصت رونق افزايي را از آن  
گرفته اس�ت. در همي�ن راس�تا كارشناس�ان از 
هزينه هاي سنگين حمل و نقل، بالا بودن قيمت تمام 
شده توليد گل، چنگ اندازي دلالان در نبود بازار 
رقابتي، كمبود نقدينگي، تسهيلات با بهره سنگين 
براي شاغلان اين حوزه، س�نتي بودن گلخانه ها، 
كمبود نيروي انساني ماهر و مشكلات بخش صادرات 
به عنوان موانع بزرگ صنعت تولي�د گل و گياه در 
محلات ياد مي كنند. البته با توجه به درد  دل هاي 
كشاورزان، مش�كل به همين جا ختم نمي شود و 
صدور مجوز براي واردات گل و گياه، آن هم درحالي 
كه توليد اين محصول بيش از نياز داخلي اس�ت، 
همچ�ون تي�ري ب�ر قل�ب اي�ن صنعت اس�ت. 

    
سابقه گل كاري در شهرس��تان محلات به بيش از 
70 س��ال پيش برمي گردد و در اين شهرستان 45 
هزار نفري، افزون بر 3 هزار نفر به صورت رس��مي 
در قالب 700 واحد توليد و پ��رورش گل و گياهان 
زينتي مشغول به كار هستند. همچنين 90 درصد 
از 990 هكتار سطح زير كشت گل و گياهان زينتي 
در استان مركزي متعلق به شهرستان محلات است 
كه س��الانه بخش زيادي از گل مصرفي كش��ور را 
تأمين مي كند. به طوري كه 12 درصد از توليد گل 

شاخه بريده، 80 درصد توليد گل هاي فصلي نشائي، 
21 درصد از توليد درخت و درختچه هاي زينتي و 
14 درصد از گياهان آپارتماني كشور در اين منطقه 
توليد مي ش��ود.  با تمام اين تفاسير كه شهرستان 
محلات به عنوان قطب اصل��ي توليد گل و گياه در 
كشور شناخته مي شود و مي تواند علاوه بر اشتغالزايي 
فرصت مناسبي براي تحقق اقتصاد مقاومتي باشد، اما 
كم لطفي مسئولان مسير شكوفايي اين بخش را سد 
كرده است. به طوري كه همواره فعاليت اين دهكده 
با فراز و نشيب هاي بس��ياري همچون هزينه هاي 
س��نگين حمل و نقل، بالا بودن قيمت تمام شده 
توليد گل، جولان دلالان در نبود بازار رقابتي، كمبود 
نقدينگي، س��نتي بودن گلخانه ها، كمبود نيروي 

انساني ماهر، نبود امكانات براي صادرات محصول و 
همچنين واردات بي رويه گل مواجه بوده است. 
  بن بست صادرات و مسير هموار واردات

بنابراين با توجه به تمام ظرفيت هايي كه اس��تان 
مركزي براي تولي��د گل و گياه در دهكده محلات 
دارد، صادرات سالانه 12 ميليون دلاري اين محصول 
به نسبت پتانسيل هاي موجود، بسيار ناچيز است. 
به اعتقاد كارشناسان در صورت هموار شدن مسير 
توليد و صادرات گل هاي زينتي، امكان صادرات به 
بيش از 30 ميليارد دلار در مركزي افزايش مي يابد.  
اما با تمام اين تفاسير مسئولان مسير ديگري به نام 
واردات را برگزيده اند تا سود بيشتري كسب كنند. 
در اين راستا نماينده مردم محلات و دليجان با تأييد 

واردات بي رويه گل هاي زينتي به كشور مي گويد: »با 
توجه به ميزان توليد گل دركشور بديهي است كه 
ما نيازي به واردات گل نداريم بنابراين درحالي كه 
با مازاد توليد روبه رو هستيم، چرا باز هم بايد شاهد 

واردات گل به كشور باشيم؟« 
عليرضا سليمي با اشاره به اينكه مشكلات دهكده  
گل و گي��اه محلات به همين جا ختم نمي ش��ود، 
مي افزايد: متأس��فانه، چتر حمايت��ي دولت براي 
كشاورزان گلكار به نحو كافي باز نمي شود و ازهمين 
رو كشاورزان حتي براي تأمين منابع آبي نيز بايد با 
مشكلات بسياري دست و پنجه نرم  كنند.  اين عضو 
هيئت رئيسه كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس 
با اشاره به اينكه صادرات به عنوان حلقه مفقوده در 
اين بخش است، ادامه مي دهد: »متأسفانه ما حتي 
در بخش صادرات گل هم نتوانسته ايم به خوبي عمل 
كنيم. به رغم اينكه ماندگاري گل ها بالا نيست، اما 
گمرك سرعت عمل مناسبي براي صادرات ندارد و 
اغلب بايد شاهد از بين رفتن گل ها باشيم.« درحالي 
كه آمار دقيقي از واردات گل به كشور نيست، اما به 
گفته كارشناسان، وجود دست هاي پشت پرده براي 
واردات گل و گياه و جولان دلالان، اين صنعت 70 
ساله محلاتي ها را به اغما فرو برده است. گواه اين 
ادعا نيز گفته غلام حسين سلطان محمدي رئيس 
اتحاديه گل و گياه استان تهران در خصوص صدور 
مجوزهاي غيرضروري برخي مسئولان است. وي 
در اين باره مي گويد: »سال گذشته مجوز واردات 
5 هزار گياه داده شده و واردكنندگان سودجو نيز با 
قراردادن 2 صفر جلوي رقم، 500 هزار گل و گياه 

وارد كشور كردند.«

در چند سال اخير گس��ترش روزافزون ريزگردها 
و گرد و غبار به يكي از معضلات زيس��ت محيطي 
برخي كشورها، به ويژه كشورهايي كه آب و هواي 
خشك و البته منابع آبي كمتري دارند تبديل شده 
است. اين پديده شوم طي هشت سال اخير بيش از 
15 استان ايران را نيز به طور مستقيم درگير كرده و 
خسارات اقتصادي و اجتماعي فراواني را به ساكنان 
اين استان ها تحميل كرده است. موضوعي كه اگرچه 
سال هاست به عنوان اولويت برنامه هاي سازمان هاي 
متولي از جمله س��ازمان حفاظت از محيط زيست 
مطرح بوده اما مس��ئولان امر هر بار با اين بهانه كه 
بخش قابل توجهي از مسئله ريزگردها در ايران منشأ 
خارجي دارد و رفع آن نيازمند عزمي جهاني است 
دست روي دست گذاشتن خود را توجيه كرده اند 
و با توسل به اين ادعاها براي خود زمان خريده اند. 
حالا گويي ديگر خواسته شان به ثمر نشسته و قرار 
اس��ت جوامع بين المللي براي رفع مشكل گرد و 
غبار ما پاي كار بيايند. طبق گزارش هاي سازمان 

حفاظت محيط زيست كشور رايزني هاي زيادي با 
كشورهاي منطقه و سازمان هاي مربوطه در سطح 
بين المللي انجام ش��ده كه حاصل اي��ن مذاكره ها 
تصويب چهار قطعنامه ارائه شده از سوي ايران در 
سازمان ملل است كه جامعه جهاني ملزم به رعايت 

مفاد آن است. 
  ورود نهادهاي بين المللي به موضوع ريزگردها

بنا به گفته مديركل امور بين الملل و كنوانسيون هاي 
سازمان حفاظت محيط زيست، اوايل زمستان سال 
گذشته تا دي ماه سال جاري با پيشنهاد ايران چهار 
قطعنامه در خصوص موضوع گرد و غبار در سازمان 
ملل متحد به ثبت و تصويب رس��يده است. مجيد 
شفيع پور با تأكيد بر اينكه اين موضوع خاص كشور 
و منطقه ما نيست، مي گويد: ناسا تمامي كانون هاي 
ريزگرد روي كره زمين را شناسايي كرده اما با توجه 
به گرمايش جهاني، وسعت اين كانون ها رو به افزايش 
است. از اين رو حل اين معضل جهاني بوده و نيازمند 
تدابير و ساز و كار جهاني است.  بر اين اساس دي ماه 

سال گذشته پس از اعلام نام كشورهايي كه از سوي 
ناس��ا به عنوان كانون ريزگردها شناسايي شدند، 
س��ازمان ملل ملزم به تهيه، تنظيم و ارائه گزارش 
ارزيابي وضعيت گرد و غبار در عرصه بين المللي شد 
و پس ازآن در گام بعدي در خرداد ماه سال جاري 
با مشخص شدن ابعاد اقتصادي و اجتماعي معضل 
گرد و غبار، بر همكاري ايران و پاكستان براي مقابله 
با اين پديده تأكيد كرد.  پس از آن ضرورت مداخله 
نهادهاي مالي منطقه اي و بين المللي همانند بانك 
جهاني و آس��يايي در جهت تأمي��ن منابع مالي و 
كمك به اجراي پروژه هاي حل مشكل ريزگردها 
نيز بيان شد.   ضمن اينكه اعلام شد براي حل معضل 
ريزگردهاي ايران همكاري هاي عراق، قطر، امارات، 
سوريه و عربستان سعودي هم ضرورت دارد!   اين در 
حالي است كه در شرايط فعلي بسياري از كشورهاي 
همسايه و مناطقي كه رفع پديده ريزگردهاي ايران 
در گرو همكاري آنهاست، يا در شرايط آشفته جنگ 
به س��ر مي برند يا با صدها مشكل داخلي دست به 

گريبانند و ش��ايد بتوان گفت در اين آش��فته بازار 
مسائل سياسي و جنگ هاي منطقه اي به خصوص 
در خاورميانه، نمي توان براي عملي شدن مفاد اين 
قطعنامه و تأثيراتش براي استان هاي ايران اميدوار 
بود.  ازآنجا كه كانون هاي شناسايي شده ريزگردها 
كشورهايي چون استراليا، آسيا، مغولستان، چين، 
كره، ژاپن، قره قوم در تركمنس��تان، افغانس��تان، 
پاكس��تان، ايران، تمامي كشورهاي حاشيه خليج 
فارس به جز عمان، يعني عربستان سعودي، عراق، 
سوريه، جنوب تركيه و تمام شمال و مركز آفريقا، 
بخش هايي از اس��پانيا و ايتالي��ا در اروپا، امريكاي 
شمالي در محدوده ايالات متحده امريكا و بخشي 
از امريكاي مركزي هس��تند و رفع اين معضل در 
گرو همكاري همه جانبه اين كشورهاس��ت، آيا در 
ش��رايط فعلي و با توجه به عملكرد شناخته شده 
اين كشورها و موضع گيري سياسي شان در مقابل 
ايران مي توان به نتايج تصويب اين قطعنامه اميدوار 
بود؟   همچنين از آنجا كه سران اين كشورها به ويژه 
ابرقدرت ها در مقابل ايران همواره هر مس��ئله اي 
را سياس��ي ديده اند آيا براي تحقق مفاد قطعنامه 

ضمانت اجرايي وجود دارد؟!   
ناگفته نماند در اي��ن قطعنامه ضم��ن تأكيد بر 
نقش نظام توسعه سازمان ملل متحد در پيشبرد 
همكاري هاي بين المللي براي مقابله با ريزگردها، 
از تمامي آژانس هاي ذيربط س��ازمان ملل متحد 
دعوت ش��ده تا در برنامه هاي عملياتي و اقدامات 
آتي خود به مس��ئله ارتقاي افزاي��ش توانمندي 
كش��ورها به وي��ژه از طريق همكاري ه��اي فني، 
سيستم هاي هشداردهنده سريع و تبادل تجربه 
و اطلاعات بپردازد و با اقدامات خود عوامل اصلي 

ريزگردها را رفع و كنترل كند. 
  سازمان محيط زيست مبرا نمي شود!

طبيعي اس��ت رفع معض��ل داخلي ب��ا همكاري 
س��ازمان هاي بين الملل��ي اگر تحقق ه��م يابد در 
درازمدت خواهد بود. ضمن اينكه بايد در نظر داشت 
اميدوار بودن به اقدامات جهاني به معناي دست روي 
دست گذاش��تن و منتظر ماندن نيست. آن هم در 
شرايطي كه ريزگردها با سرعت و شدت روز افزودن 
در آس��مان اس��تان هاي مختلف جولان مي دهند 
و ب��ه حوزه هاي اجتماعي، اقتصادي، بهداش��تي و 
زيس��ت محيطي خس��ارات فراواني وارد مي كند.  
اگرچه مسئولان متولي تصويب اين قطعنامه را سند 
افتخاري براي خود مي دانن��د و در واكنش به ابراز 
نگراني ساكنان استان سيستان و بلوچستان، ايلام، 
خوزستان، بوشهر و هرمزگان و ده ها استان درگير 
ديگر، اين قطعنامه را ب��ه عنوان نتيجه تلاش هاي 
مداوم خود براي رفع آلودگي ها مي دانند اما بايد به 
خاطر داشته باشند كه ريزگردها با قطعنامه سازمان 

ملل از كشور خارج نمي شوند!
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 آذربايجان غربي ۹ ميليارد تومان 
به توسعه عتبات عاليات كمك مي كند

استان آذربايجان غربي با ۹ ميليارد تومان وارد توسعه عتبات عاليات مي شود. 
سيدحسن حسيني مسئول س��تاد توسعه و بازس��ازي عتبات عاليات 
آذربايجان غربي با اعلام خبر فوق و با اش��اره به اينكه س��تاد توس��عه و 
بازسازي عتبات عاليات از سال 82 در كشور تشكيل شده گفت: از همان 
سال اين ستاد در اين استان تشكيل شده و به صورت مستقل و هيئت 
امنايي اداره مي شود.  وي ادامه داد: مأموريت اين ستاد جذب كمك هاي 
مردمي براي مشاركت دادن در بازس��ازي و توسعه در شهرهاي كربلا، 
سامرا، نجف، كاظمين، حرم حضرت زينب)س(، حرم سيدمحمد عموي 
امام زمان)عج( و مصيب است.  اين مسئول با اشاره به اينكه هم اكنون 95 
درصد بازسازي عتبات عاليات به پايان رسيده و هم اكنون بحث »توسعه« 
مطرح است، تصريح كرد: در اين رابطه صحن حضرت زهرا)س( در نجف 
اشرف داراي 45 درصد پيشرفت فيزيكي است كه براي نخستين مرتبه 
از توان مهندسان جهان اسلام استفاده شده و داراي 3 هزار ستون است.  
حسيني با بيان اينكه در نجف اشرف مسئله بازسازي به پايان رسيده است، 
افزود: هم اكنون سهم استان آذربايجان غربي براي توسعه حرم حضرت 
علي)ع(، هزار متر مربع است كه هر متر آن 300 ميليون تومان هزينه در 
بردارد.  مسئول ستاد توسعه و بازسازي عتبات عاليات آذربايجان غربي 
با اشاره به اينكه در ش��هر كربلاي معلي توسعه صحن عقيله بني هاشم 
مطرح اس��ت، بيان كرد: اين صح��ن 164 هزار متر مربع بوده و س��هم 
اس��تان آذربايجان غربي نيز در اين توس��عه هزار متر اس��ت. هم اكنون 
توسعه كاظمين نيز داراي پيشرفت فيزيكي 36 درصدي بوده اما استان 
آذربايجان غربي نقشي در اين توسعه ندارد.  وي با اشاره به اينكه توسعه 
بخش عمران در شهر سامرا به 84 درصد رسيده است، گفت: از سوي ديگر 

در توسعه صنعتي داراي 65 درصد پيشرفت فيزيكي است. 

مخترع خراساني كيت تشخيص كيفيت شير با مواد گياهي:
هيچ حمايتي از اختراعم نشد

كيفيت مواد غذايي مورد استفاده يكي از دغدغه هاي مهم خانواده ها 
به شمار مي رود. در اين ميان شير به عنوان يكي از مهم ترين مواد 
غذايي كه به سرعت فاس�د مي شود يكي از دانش�جويان استان 
خراسان رضوي را برآن داشت تا با اختراع كيت گياهي تشخيص 
كيفيت شير اين مشكل را با كمترين هزينه و مطمئن ترين روش حل 
كند. به سراغ فريده باراني دانشجو و مبتكر جوان كه در سال سوم 
رشته مامايي دانشگاه آزاد زاهدان مشغول به تحصيل است رفتيم 
تا در گفت وگويي كوت�اه از ويژگي هاي اختراعش بيش�تر بگويد:

    
چطور ش�د كه به فكر اختراع كيت تشخيص كيفيت شير 

افتاديد؟
از آنجا كه متأسفانه برخي كارخانجات توليد لبنيات تاريخ غير واقعي روي 
محصولاتي همچون شير درج مي كنند، لذا اين موضوع موجب شد تا به فكر 

اختراع اين كيت كه سلامت شير را مشخص مي كند بيفتم. 
اين كيت داراي چه ويژگي هايي است ؟

اولاً اين كيت از نوعي ماده گياهي بي ضرر ساخته شده كه با ريختن چند 
قطره شير و تغيير رنگ به راحتي سالم يا فاسد بودن آن را مشخص مي كند. 
ثانياً در حالي كه براي آزمايش سلامت شير به آزمايشگاه هاي مجهز و نيروي 
متخصص نياز است، اين كيت به راحتي و ظرف چند ثانيه و با كمترين هزينه 
جواب مي دهد و از همه مهم تر كاملاً ايراني بوده و براي اولين بار در كشور 

ساخته شده است. 
طي چند سال و با چه هزينه اي اختراعتان به نتيجه رسيد؟

پنج سال طول كشيد تا موفق به ساخت آن شدم و هزينه اي كه اين راه برايم 
داشت خيلي زياد نبود، اما از همه مهم تر اين بود كه به راحتي افراد مي توانند 

از سلامت شير آگاه شوند. 
آيا اين اختراع موارد مشابه خارجي هم دارد؟

در نمونه هاي خارجي كه سراغ دارم پاكت پس از فاسد شدن شير تغيير رنگ 
مي دهد، اما اين روش در همان مراحل اوليه سلامت يا فساد شير را مشخص 
مي كند، از طرفي با توجه به صنعتي بودن كاربرد اين كيت و نصب راحت آن 
روي پاكت هاي شير كارخانجات نيز مي توانند از اين فرصت براي بالا بردن 

سطح اطمينان مصرف كنندگان مواد لبني استفاده كنند. 
در خصوص ثبت اختراعتان آيا دچار مشكل هم شديد؟

در حال حاض��ر اقداماتي در اين خصوص صورت گرفته اس��ت و چون در 
آزمايشات برخي مش��كلات جزئي از قبيل محافظت كيت در مقابل نور 
مراحل تخصصي اين اختراع نيز در دست اقدام است البته از آنجايي كه اين 
رفت و برگشت ها زمان بر است لذا مدتي طول خواهد كشيد تا ثبت شود 

چراكه بايد اين كيت از تمامي جهات مورد تأييد قرار بگيرد. 
آيا نهاد و سازماني از شما حمايت كردند؟

حمايت جدي در اين زمينه وجود نداشت و بخش خصوصي هم مي گفتند 
حاضرند تنها اين طرح را بخرند، اما از آنجا كه زحمت بسياري براي اين طرح 
كشيده بودم راضي به فروش آن نشدم و از مسئولان مي خواهم تا با تسريع 

در پاسخگويي شرايط ثبت اين اختراع را فراهم كنند. 
اين كيت خوراكي براي مصارف ديگر نيز قابل استفاده است؟

از آنجا كه اين كيت كاملاً گياهي و از رنگ طبيعي بوده و خوراكي نيز است 
لذا  براي طعم دار كردن شيرها و از طرفي در ساخت لوازم بهداشتي و آرايشي 

كه بعضاً از مواد سرب دار ساخته مي شوند هم كاربرد دارد. 

گل محلات در دست دلالان پژمرده مي شود
 با اينكه صادرات سالانه 12 ميليون دلار گل هاي زينتي از محلات مي تواند زمينه اشتغال بيش از 3 هزار نفر را فراهم  كند

 اما مجوزهاي غيررسمي واردات، عرصه را بر توليدكنندگان تنگ كرده است

ريزگردها با قطعنامه سازمان ملل از كشور نمي روند!
 در حالي كه در پربارش ترين ماه هاي سال هم برخي استان ها درگير ريزگردها هستند

حالا قرار است براي رفع اين معضل دل به قطعنامه هاي بين المللي بسته شود

با ايجاد بندر خش�ک صادرات استان اردبيل 
متحول می ش�ود و می تواند ظرفي�ت بزرگی 
برای صادرات محصولات داخلی فراهم نمايد.

مجي��د خدابخ��ش اس��تاندار اردبيل  ب��ا عنوان 
كردن اين مطلب گف��ت : با ايجاد بندر خش��ك 
می تواني��م به پيش��رفت و اقتصاد كش��ور كمك 
شايانی بكنيم، چرا كه بندر خشك با اتصال منطقه 
ريلی آذربايجان و روس��يه ارتباطات وس��يعی را 

در زمينه های مختلف فراه��م می كند و می تواند 
ما را در رس��يدن به پيش��رفت و توسعه رهنمون 
ش��ود. وي ادامه داد: ايجاد بندر خشك  ظرفيت 
بس��يار بزرگی برای صادرات محصولات اس��تان 
و منطقه مغان به كش��ورهای همجوار و آسيايی 
محسوب می ش��ود كه به طور حتم با تحقق اين 
موض��وع می تواني��م در آينده ای نزديك ش��اهد 
تحول اقتصادی استان اردبيل و پيشرفت و توسعه 

منطقه به طور همه جانبه باشيم. خدابخش بيان 
كرد: انتظار داري��م برای تحقق هرچه س��ريع تر 
اين موضوع ش��اهد همكاری و تلاش همه جانبه 
نمايندگان مجلس باشيم تا از اين طريق پروژه ها 
و برنامه های بزرگ و عظيمی در سطح استان به 
تكميل و به بهره برداری برسد و ما به اهداف خود 
در راستای تحقق سياست های اقتصاد مقاومتی و  
فرمايشات مقام معظم رهبری برسيم. وی تصريح 

كرد: با توجه به اين ك��ه هم اكنون بيكاری يكی از 
دغدغه ها و مطالبات اصلی مردم اس��ت، بنابراين 
اجرای پروژه ها و برنامه های عظيم در سطح استان 
به ويژه در اين شهرستان س��بب ايجاد تحولات 
عظيمی از جمله ايجاد اشتغال برای جوانان جويای 
كار خواهد شد كه اين موضوع می تواند گام موثری 
در راستای رسيدن به اهداف مورد نظر و استفاده از 

ظرفيت بيكاران و به كارگيری آنان باشد.

ايجاد بندر خشک صادرات اردبيل را متحول می كند
   اردبيل

بيش از هشت سال اس�ت كه پديده گرد و غبار و ريزگردها گريبان شهرها و 
استان هاي مختلف ايران را گرفته و حتي در پربارش ترين فصل هاي سال نيز 
دست از سر مردم برنمي دارد. پديده اي كه با وجود بارش برف و باران طي ماه هاي 
گذشته حتي در استان هاي جنوبي كشور باز هم مدارس، ادارت دولتي و مراكز 
عمومي و فرودگاه ها را به تعطيلي كشاند و با تنگ كردن راه نفس شهروندان، افراد 

بسياري را راهي مراكز درماني كرد. اما حالا چندي است مسئولان امر از ايجاد 
عزم جهاني براي مقابله با گسترش پديده گرد و غبار و تصويب قطعنامه هايي 
براي مقابله با اين پديده در سازمان ملل متحد خبر مي دهند. موضوعي كه شايد 
بتواند تلاش متوليان امر در رفع اين مشكل در سطح بين المللي را بزرگنمايي 
كند، اما با توجه به ش�رايط موجود، بيش�تر به نوعي بازي تبليغاتي مي ماند. 

محمدرضا سوري

مريم احمدي
   گزارش يك

 افزايش 25 درصدي توليد ماهيان گرمابي 
در گلستان   

امس�ال 5 هزار هكتار از مزارع استان    گلستان
گلستان زير كشت ماهيان گرمابي رفته 
 اس�ت كه پيش بيني مي ش�ود ب�ا توليد 19 ه�زار ت�ن، 25 درصد 
باش�يم.  ش�اهد  گذش�ته  س�ال  ب�ه  نس�بت  را  افزاي�ش 
محمود س��قلي معاون آبزي پروري اداره كل شيلات گلستان با اعلام اين 
خبر گفت: بيش از 500 مزرعه خرد و آب بندان ها و ذخيره آب كشاورزي در 
سطح استان زير كشت ماهيان گرمابي مي روند كه با توليد 19 هزار تن اين 
مزارع در سال جاري، بيش از 300 ميليارد ريال ارزش افزوده براي استان 
به همراه خواهد داشت كه اين مقدار درآمد حاصل خالص از آبزي پروري را 
شامل مي شود. وي در خصوص اشتغال مستقيم و غير مستقيم در حيطه 
پرورش ماهيان گرمابي در استان بيان داشت: در حال حاضر نزديك به 4 
هزار نفر به صورت مستقيم و غير مستقيم در بحث ماهيان گرمابي در استان 
فعاليت دارند.  وي در خصوص استفاده دومنظوره از آب بندان هاي كشاورزي 
در سطح استان اظهار كرد: در برخي از مناطق استان آب بندان ها به صورت 
دومنظوره آبزي پروري و كشاورزي و در بعضي نقاط مزارع منفرد خاصه براي 
آبزي پروري مورد استفاده قرار مي گيرند كه البته آب موجود در آب بندان هاي 
دومنظوره به دليل وجود مواد آلي غني شده ماهي كه در آب شناور است براي 
محصولات كشاورزي بسيار مثمر ثمر خواهد بود.  سقلي با اشاره به ارتباط 
مستقيم بين كيفيت آب و ميزان توليد گفت: سطح و ميزان توليد مزارع 
ارتباط صد درصدي با كيفيت و تعويض آب دارد. با توجه به اينكه در 4 � 3 
سال گذشته متأسفانه در حاشيه اترك با مشكل كمبود آب مواجه بوديم 
امسال ذخيره سازي با وجود آب صورت گرفته است ولي كيفيت آب نسبت 
به برخي مناطق استان متفاوت است و به همين نسبت كيفيت محصولات 
نيز متفاوت خواهد بود كه اميدواريم بتوانيم با مديريت صحيح و با بالا بردن 

كيفيت آب محصولات كيفي تري نيز به بازار عرضه كنيم. 

 حمايت دستگاه قضايي
 از فعالان عرصه توليد البرز

رئيس كل دادگستري استان البرز از     البرز
آمادگي و حمايت دستگاه قضايي براي 
 انج�ام رس�الت خ�ود و كاهش فش�ار ب�ر فع�الان عرص�ه توليد 
و ح�ل مش�كلات آن�ان در س�ريع ترين زم�ان خب�ر داد. 
احمد فاضليان كه در شهرك صنعتي نظرآباد و سپهر صحبت مي كرد با 
بيان اينكه توليد كننده نبايد دغدغه اي جز توليد داشته باشد و ايجاد اشتغال 
و توليد، زمينه ساز جامعه اي امن است، گفت: امنيت سرمايه گذاري يكي از 
بنيادي ترين لازمه هاي فعاليت هاي اقتصادي است كه دستگاه قضايي در 
تأمين آن نقش زيادي دارد.  وي با اشاره به فعاليت كميته حمايت قضايي 
از سرمايه گذاري در استان البرز، گفت: همواره يكي از سياست هاي اين 
كميته حمايت همه جانبه از سرمايه گذاري مشروع و قانوني بوده تا فعالان 
اقتصادي در فضايي امن به فعاليت ادامه دهند.  عالي ترين مقام قضايي 
استان البرز با تقدير از فعالان اقتصادي استان كه توانسته اند به رغم شرايط 
سخت اقتصادي، صنعت را س��رپا نگه دارند و با تأكيد بر اينكه مهم ترين 
اولويت اس��تان البرز، تقويت بخش صنعت است تا زمينه براي پيشرفت 
و توسعه پايدار استان فراهم باشد، ابراز اميدواري كرد كه با همدلي همه 

دستگاه هاي متولي، شرايط مساعدتري در استان ايجاد شود.

 امسال 31 هزار مترمربع فضاي سبز 
در سنندج احداث شد  

معاون خدمات شهري شهردار سنندج    كردستان
از احداث 31 هزار مترمربع فضاي سبز در 
سطح شهر با هدف توسعه سرانه فضاي سبز طي سال جاري خبر داد. 
آرش رخزادي گفت: فضاي س��بز در ش��هرها به عنوان ريه هاي تنفسي 
شهروندان عمل مي كنند و به همين دليل فقدان آن به معني عدم وجود 
سلامت و تندرستي در شهرها محسوب مي شود.  معاون خدمات شهري 
شهردار س��نندج گفت:از31 هزار مترمربع فضاي سبز 25 هزار مترمربع 
از فضاهاي احداث شده توسط اين س��ازمان و 6 هزار متر مربع هم توسط 
شهرداري مناطق سه گانه در سطح شهر احداث شد.  وي نگهداري از 245 
هكتار فضاي سبز شهري و نظارت بر نگهداري فضاي سبز مناطق سه گانه، 
نگهداري 3 هزار هكتار از پارك هاي جنگلي حريم و داخل شهر شامل آبيدر، 
نيشتمان، توس نوذر، سرينجيانه، نظارت بر انجام عمليات هرس، انجام 
سمپاشي زمستانه و بهاره درختان، انجام عمليات گلكاري بهاره، تابستانه و 

پاييزه را از مهم ترين اقدامات سازمان پارك ها در سال جاري عنوان كرد.  


